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S náboženstvím v Brně v rádiu Proglas, duben 2018

Atletické závody Přerov 6. 5. 2018Stavění máje 30. 4. 2018
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Mnichovský diktát 
(Mnichovská dohoda čtyř velmocí v září 1938) a dobové 

názory občanů Vlkoše. 

Pokračování z čísla 1/2018

Reakce občanů Vlkoše na Mnichovský diktát a ná-
sledující události, zaznamenala kronikářka obce, učitelka 
Hermína Tichá. Zapsané vzpomínky na těžké období do-
plnila po osvobození do kroniky. 

Psala, jak „dobří a uvědomělí lidé“ sedávali u svých 
radiopřijímačů a s pláčem a zatajeným dechem nasloucha-
li, jak Němci postupovali do pohraničí. Zrovna tak byli 
zdrceni, když E. Beneš odešel do exilu.

Vlkošští se ptali, jak je to možné, kam jsme to dopra-
covali, jakých chyb jsme se dopustili, byla naše zahra-
niční politika správná, všichni hledali viníky. Výsledek 
mnichovské dohody kladli za vinu západním i východ-
ním spojencům, někteří jedinci vinili prezidenta Beneše, 
za špatné vedení a vyčítali mu jeho odchod do zahraničí. 
V nejtěžších chvílích svůj národ opustil a nechal napospas 
nepříteli. Kronikářka psala: „Co to dalo někdy i zbytečné 
námahy, že i my máme určitý podíl na národní pohromě 
mnichovské.“

Završení politických událostí mnichovskou dohodou 
kronikářka správně kladla do minulosti. Československá 
republika byla mnohonárodnostní stát Čechů, Slováků, 
Němců, Maďarů, Poláků, Rusínů a problém působilo stá-
totvorné pojetí, které se nezakládalo na národnostním, ale 

na občanském principu. To s sebou neslo národnostní ne-
pokoje a autonomistické snahy, zvláště u Slováků a Něm-
ců.

Ze zabraného území přicházeli také do Vlkoše uprch-
líci, kteří místním občanům vyprávěli o hrůzách útěku 
z míst, kde mnoho roků pracovali a živili svoje rodiny. 
Uprchlíkům obec přidělila několik bytů a dostali možnost 
se v obci živit. Všichni věřili, že se opět vrátí do svých 
domovů. H. Tichá popisovala, jak hrozným dojmem na ně 
působila ve třídě pověšená mapa, ve které byly zakresleny 
křídou nové státní hranice.

Pomnichovské události vyvrcholily zánikem Druhé 
republiky a vznikem Protektorátu Čechy a Morava (15. 3. 
1939). Před vznikem Slovenského státu nastal další přesun 
českých obyvatel ze Slovenska, část uprchlíků našla uby-
tování a zaměstnání opět ve Vlkoši. 

Mgr. Petr Hlavačka 
pokračování příště

foto: https://leporelo.info/mnichovska-dohoda

Údajné šíření poplašných 
zpráv v poválečném období 

Po válce vypomáhali ve Vlkoši a Kanovsku v jed-
notlivých hospodářstvích Němci. Zprvu se jednalo o ty, 
kteří byli internováni a čekali na odsun, ale i později zde 
pracovali Němci, kteří již nepodléhali odsunu, ale jejich 
právní postavení bylo stále ještě omezené.

Jedním z takových byl Eduard Böhm, narozený 21. 
srpna 1896 v Benešově, okres Bruntál, zemědělský 
dělník, který pracoval v Kanovsku u Ladislava Kužela 
v čp. 23. Dne 28. února 1949 podal na poště ve Vlkoši 
k odeslání do Německa na adresu své bývalé milenky 
Emilie Olbrichové, Unterrückelsheim 15, dva korespon-

denční lístky, které však zachytila cenzura při kontrole 
německy psané pošty. V jednom lístku psal, že věří, že 
se již neuvidí spolu v Německu, že jí již jednou psal, že 
se setkají v Sudetech, že jí může s určitostí říci, že oni 
v Německu nezůstanou, že ví přibližně vše, jak to jed-
nou bude, že však jí o tom nemůže psát: „Chci ti sděliti 
správný bod, jako to přibližně bude, asi před 2 měsíci 
byli zde američtí letci, kteří shodili loutku, tu jeden Čech 
otevřel a uvnitř stálo, že nyní posílají nevěstu a k jaru 
přijde ženich a bude svatba. Milá Emilie, můžeš si my-
sliti, jak je to míněno, já to vím, avšak nemohu Ti o tom 
psát, všichni Němci přijdou zpět do Sudet. Snad mi jed-
nou řekneš, že mám pravdu, přijde to ještě tento rok…“

Krajské velitelství Státní bezpečnosti v Olomouci 
dne 18. března 1949 zaslalo stanici Národní bezpečnos-
ti v Horní Moštěnici ony dva korespondenční lístky se 
„závadným obsahem“. Na základě toho byl Böhm zatčen 
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vrchním strážmistrem Františkem Malantou a strážmis-
trem Zdeňkem Nedomou dne 24. března 1949 o 12. hod. 
a předán do věznice okresního soudu v Přerově.

Eduard Böhm se doznal při vyšetřování, že dva ko-
respondenční lístky se závadným obsahem napsal, ale 
na svoji omluvu udal, že zprávu o návratu Němců zpět 
na české území slyšel v obci Kanovsku, ale od koho tuto 
zprávu slyšel, odepřel udat. Jinak zprávu o přeletu ame-
rického letadla nad československým územím si vymy-
slel a chtěl nepravdivou zprávu sděliti do Německa, ale 
nemohl říci, za jakým účelem.

Zpráva z Prahy v druhém lístku se týkala jakéhosi 
vystěhování z konzulátu. Další obsah se týkal tvrzení, 
že Němci se vrátí zpět do Sudet. Vzhledem k tomu, že 
je zaslechl od různých Čechů, na jejichž jména si již ne-
vzpomínal, připouštěl si možnost, že by se Němci vrátili 
zpět do Sudet. Nakonec prohlásil, že lístky psal z neroz-
vážnosti, „řekl bych z hlouposti, protože nějaké pevné 
přesvědčení o návratu Němců jsem neměl“.

Nicméně to stačilo k tomu, aby proběhl soud v Přero-
vě, který jej uznal 4. května 1949 po provedeném hlav-
ním líčení vinným, že takto rozšiřoval poplašné zprávy, 
ač by si mohl uvědomit, že jejich rozšiřování je způso-
bilé ohroziti bezpečnost státu, veřejnou bezpečnost nebo 
veřejný pořádek, a ač věděl, že zprávy jím rozšiřované 
jsou nepravdivé. Tím spáchal přečin rozšiřování poplaš-
ných zpráv a byl odsouzen k tuhému vězení na tři měsí-
ce a k náhradě nákladů trestního řízení. Obžalovanému 
polehčovalo doznání a zachovalost a nepřitěžovalo nic. 
Vzhledem k důležitým okolnostem polehčujícím, kte-
ré odůvodňují naději na polepšení, byl vysloven trest 
na spodní hranici trestní sazby.

Okresní soud Přerov 15. listopadu 1990 podle zákona 
o soudní rehabilitaci rozsudek zrušil.

PhDr. Jiří Lapáček

Masaryk ve Vlkoši



Odhalení sochy T.G. M. ve 
Vlkoši v roce 1968 

při příležitosti 50. výročí 
založení první Československé 

republiky.
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1. Účastníci odhalení pomní-
ku: pp. Daňková, Laďa Da-
něk, dárce sochy, Navrátilová 
st., Navrátilová ml., Anežka 
Vávrová.

2.  Celkový pohled na slavnost.
3.  Poznáte je?
4.  Uprostřed je Bedřich Řihošek 

a Miroslav Tománek; vzadu je 
ještě Březíkova hospoda.

K příležitosti 100. výročí vzniku první Československé republiky zveřejňujeme dobové 
národní písně a symboly naší státnosti
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Milí farníci, vlkošští 
a kanovští občané,

letos s Vámi poprvé slavím hody. Jsem plný očeká-
vání, přemýšlím, jaké zde máte zvyky a tradice, jak se 
budou lišit hodové oslavy ve Vlkoši a na Kanovsku. 

Dovolte, abych se v dnešním zamyšlení ale věnoval 
trošku jinému tématu. Co znamená tradice, zvyk? Ho-
dové oslavy v naší farnosti, to je svátek tradice, zvyků. 
Ale uvědomujeme si, že tradice nám připomíná nějakou 
událost? Proto jsou hody především památkou toho, 
jak naši předkové prožívali den zasvěcený patronu své-
ho kostela nebo kaple, tedy svatému Prokopu a svatým 
Cyrilu a Metodějovi. V tomto dni prosili Pána Boha 
o ochranu a požehnání pro celý rok. Kolem této události se 
postupně objevily tradice a zvyky.

Já bych se dnes chtěl vrátit ještě hlouběji do dějin. 
Před tisíci lety v této zemi bydleli pohané. Jednoho dne 
se tady zastavili učedníci svatých Cyrila a Metoděje 
a představili život a smrt Ježíše Krista, který je Bohem 
zamilovaným v člověku. Tito učedníci položili jedno-
duchou otázku: Chcete svěřit svůj život Pánu Bohu? 
Chcete mu patřit? Naši předkové odpověděli ano! A to je 
začátek naší víry. Až potom byl vystaven kostel, kaplič-
ky, obrazy, putovalo se a byly předávány staré modlitby 
dalším generacím. Ale nejdůležitější byl ten okamžik, 
kdy naši předkové řekli:  „Ano, chceme patřit Bohu!“

Proto mi dovolte dnes zopakovat jménem učedníků 
svatých Cyrila a Metoděje, stejně jako před tisíci lety. 
Ptám se každého z Vás zvlášť: Chceš patřit Pánu Bohu, 
chceš svěřit svůj život Kristu, věříš, že Tě Pán Bůh mi-
luje, že je tady přítomen?

Tvá odpověď ano znamená, že opravdu vnitřně ho-
duješ.

Boží požehnání pro hodové oslavy vyprošuje 
a o Boží požehnání, ochranu a pomoc na celé prázdniny 
pro Vás prosí 

otec Grzegorz Zych

Z dění farnosti
V sobotu 12. května dopoledne jsme ve vlkošské 

farnosti přivítali milou návštěvu. Po více než osmi letech 
zde znovu sloužil mši svatou otec Slawomir Sulowski, 
dříve farář ve Vlkoši, nyní děkan v Šumperku. Otec 
v letošním roce slaví dvě významná jubilea: děkuje 
Bohu za 50 let života a 25 let kněžství. Mši svatou při-

šli s otcem Slawomirem oslavit nejen farníci z Vlkoše, 
ale i z Bochoře, Říkovic a Staré Vsi. Potom následovalo 
posezení ve farní klubovně. Bylo milé znovu se s otcem 
setkat, moci si povyprávět, zasmát se, zavzpomínat, 
zjistit, co je nového. Dobrá nálada, vstřícnost, radost ani 
výborné občerstvení nechyběly. A že všem bylo dobře, 
protáhlo se posezení až do večera. 

Kateřina Kutálková

Hodový pořad bohoslužeb 2018
                   OSLAVA   VLKOŠ

Hody sv. Cyrila  a Metoděje – Kaple na Kanovsku Čtvrtek 5. 7. 2018 10:00 hod. 

Hody sv. Prokopa - Kostel sv. Prokopa ve Vlkoši   Neděle   8. 7. 2018    9:30 hod. 

 Rímskokatolická farnost ˇ
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Příprava farního tábora
Čas letí jako bláznivý... ještě jsme ani nevstřeba-

li zážitky z minulého letního farního tábora a už jsou 
v plném proudu přípravy na tábor  letošní - 11. ročník 
prázdninového pobytu na faře.  Přihlášených dětí máme 
jako smetí. A na co se můžou těšit? Na spoustu zážitků 
a dobrodružství, letošní tábor se totiž nese v duchu 
Harryho Pottera  - tedy v duchu čar a kouzel v Bradavi-
cích. O tom, že přípravy jsou opravdu v plném proudu, 
svědčí i fotografi e „velkého táborového prádla“.

Jana Tomšů

Velikonoční tvoření 

V pondělí dne 26. března se konalo velikonoční 
tvoření pro rodiče s dětmi. Jelikož nebylo teplé počasí,   

akce se konala uvnitř 
naší MŠ. Děti si měly 
donést vyfouklé va-
jíčko. 

Rodiče a praro-
diče postupně při-
cházeli a vrhli se do 
barvení vajíček po-
mocí barevných laků 
na nehty. Myslím, že 
jak rodiče, tak i děti 

tato technika zaujala a vznikly zajímavé kraslice. Ještě 
si děti mohly vyzkoušet ubrouskovou techniku, která je 
více známá. Pro rychlé účastníky jsme měli připrave-
né ještě skládání velikonočního zajíčka z papíru a také 
malé občerstvení, které pomáhaly chystat děti.

Jelikož děti nelení a vše rychle zvládnou, našel se čas 
i na hraní v naší herně mateřské školy, kde si vyhráli 
hlavně sourozenci našich školkáčků. 

Děkujeme za hojnou účast a brzy na shledanou. 

Postup barvení vajíček pomocí laku na nehty:
Budeme potřebovat: 
• vyfouklé vajíčko
• plastový kelímek (asi na 0,5 l vody)
• různé barvy laku na nehty
• špejle
Do kelímku napustíme vodu skoro po vrch, nakape-

me pár kapek barevného laku na nehty a mírně promí-
cháme špejlí (př. červená, modrá barva), vajíčko upev-
níme na špejli (př. plastelínou, gumičkou). Poté vajíčko 
namáčíme do vody s lakem, dáme sušit a je HOTOVO!

Dají se kombinovat různé barvy laku a výsledek je 
opravdu překvapující.

Barvení pomocí laku můžete vyzkoušet další Veliko-
noce. Nyní Vám již přejeme pohodové prázdniny.

 Lucie Zoubková, MŠ Vlkoš

akce se konala uvnitř akce se konala uvnitř 
naší MŠ. Děti si měly naší MŠ. Děti si měly 
donést vyfouklé va-donést vyfouklé va-
jíčko. jíčko. 

diče postupně při-diče postupně při-
cházeli a vrhli se do cházeli a vrhli se do 
barvení vajíček po-barvení vajíček po-
mocí barevných laků mocí barevných laků 
na nehty. Myslím, že na nehty. Myslím, že 
jak rodiče, tak i děti jak rodiče, tak i děti 

 Základní a materská skolaˇ ˇ

Nocování ve škole 

V pátek 27. dubna jsme se sešli k již tradičnímu no-
cování ve škole. Bylo nás 20 dětí a šest dospělých. Už 
při příchodu nás vítalo pět hrdinů komiksových příbě-
hů Rychlích šípů od Jaroslava Foglara. Mirek Dušín, 
vedoucí rychlošípácké party a vzor všech ctností, jeho 

zástupce Jarda Metelka, úspěšný student Jindra Hojer, 
ctižádostivý, trochu hádavý Červenáček a nakonec roz-
tržitý smolař a strašpytel Rychlonožka, který nezkazí 
žádnou legraci. Tito kluci se nám představili v knihov-
ně, poté jsme si přečetli jeden z jejich příběhů a rozdělili 
jsme se do družstev. V každém družstvu nás bylo pět 
- stejně jako Rychlých šípů. Sotva jsme si začali vyrábět 
vlajky, objevila se v knihovně podivná postava s bílou 
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maskou na obličeji a zanechala tam dopis, ve kterém nás 
žádala o pomoc při získání tajemného hlavolamu – ježka 
v kleci, který se dostal do rukou Bratrstva kočičí pracky. 
Nikdo z nás netušil, kdo byla tajemná postava a zjistit 
to byl náš první úkol – na školní zahradě jsme hledali 
pergamen, ze kterého jsme se dozvěděli, že to byl Ši-
roko, který na nás bude po setmění čekat v sokolovně, 
a pokud mu doneseme hlavolam, má pro nás překvapení.  
Jenže kde hledat ježka v kleci? Nakonec se nám podaři-
lo najít útržky zprávy, která nás navedla k rybníku, kde 
bylo Bratrstvo s ježkem naposledy spatřeno. Bohužel to 
byla falešná stopa, místo hlavolamu jsme našli plyšového 
ježka v ptačí klícce, ale zjistili jsme, kde si Kočičí pracka 
domluvila večerní schůzku. Protože do večera byl ještě 
čas, vrátili jsme se do školy k večeři a při ní se všem 
podařilo ulovit Bobříka mlčení. Posilněni jídlem jsme 
svedli bitvu s Bratrstvem kočičí pracky a ježek v kleci 
byl náš! Někteří z nás ho viděli poprvé, a tak putoval 
z ruky do ruky a všichni zkoušeli ježka z klece vytáh-
nout, ne všem se to však podařilo. 

Mezitím co jsme bojovali o hlavolam, připravil nám 
Rychlonožka na zahradě táborák, u kterého jsme zpí-
vali až do setmění. Jakmile se trochu setmělo, pokusili 
jsme se – po vzoru Rychlých šípů – ulovit Bobříka od-
vahy. Ale vejít do sklepa sokolovny osvětleného pouze 
svíčkami vyžadovalo odvahy opravdu hodně. Určitě víc 
než pobíhání po setmělé školní zahradě. Takže Bobříka 

odvahy ulovili opravdu jen ti nejodvážnější a někdy to 
byli k překvapení všech ti, kteří se ve škole jako odvážní 
borci nikdy neprojevovali. Ale na cestu do téhož sklepa 
ve skupině kamarádů a s ježkem v kleci pro Široka již 
našli odvahu všichni kromě prváčků, kteří byli hodně 
ospalí a raději si šli nachystat pelíšky na spaní.  Široko 
byl velmi rád, že se hlavolam, po kterém pátrali všich-
ni kluci ve Stínadlech, zase dostal do správných rukou 
a jako slíbené překvapení nám předal jezdící propisky, 
které byly opravdu „husťácký“. 

Po návratu ze sokolovny už jsme se jen zavrtali do spa-
cáků, přitulili se k plyšáčkům a popřáli si dobrou noc. 

Hana Apoleníková ZŠ Vlkoš

Den matek

Dne 19. května proběhla ve Vlkoši akce Den ma-
tek. První vystoupila školka s pohádkou o perníkové 
chaloupce. Dětem se to velmi povedlo. Pak následovala 
vystoupení ZŠ. První byl tanec pod názvem Tygr z In-
die, který si pro maminky připravila 1. a 2. třída. Pak 
následovala další vstoupení. Užili si to nejen maminky, 
ale i tatínci, babičky, dědečkové, no prostě každý, kdo 
tam přišel. Nakonec maminky dostaly krásné dárky 

a naši pusu. Na zdi si maminky mohly na-
jít svůj portrét a srdíčko s laskavým přá-
ním. Myslím, že maminky byly šťastné. 
Ještě jednou jim přejeme všechno nejlepší 
k svátku!

Emma Fryčová
5. třída 

a naši pusu. Na zdi si maminky mohly na-a naši pusu. Na zdi si maminky mohly na-
jít svůj portrét a srdíčko s laskavým přá-jít svůj portrét a srdíčko s laskavým přá-
ním. Myslím, že maminky byly šťastné. ním. Myslím, že maminky byly šťastné. 
Ještě jednou jim přejeme všechno nejlepší Ještě jednou jim přejeme všechno nejlepší 
k svátku!k svátku!
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Nepovinný předmět 
náboženství

Ve školním roce 2017/2018 byl do školního vzdě-
lávacího programu základní školy přiřazen nepovinný 
předmět náboženství. Celkem se přihlásilo 13 zájemců 
a žáci byli rozděleni do 2 skupin (1. – 3. ročník a 4. – 5. 
ročník). 

Spolu s mladší skupinou jsme se věnovali následu-
jícím blokům: Všechno stvořené nám vypráví o Bohu, 
Bůh k nám mluví a přichází, Ten, který má moc, Chce-
me žít jako Ježíš a Bůh je trojjediný. 

Děti se seznámily s biblickým příběhem o stvoření 
světa, o prvních lidech i jejich selhání, ale také o záchra-

ně spravedlivých. Zachránce objevili v Ježíšovi, který se 
narodil jako chudé dítě v Betlémě, a poznávaly jeho ži-
vot, zázraky i učení. O Velikonocích jsme se učili o jeho 
utrpení, smrti i slavném Zmrtvýchvstání. Žáci v něm 
poznali kladný vzor a i oni se snažili během roku čas-
to dělat dobré skutky, pomáhat a dělat radost druhým. 

Mnohé děti přicházejí 
pravidelně na bohoslužby 
a z této skupinky se nám 
rýsují zájemci o 1. svaté 
přijímání, na které se bu-
dou připravovat v příštím 
školním roce.

Se starší skupinkou 
jsme navázali na před-
chozí znalosti a zabývali 
jsme se následujícími té-
maty: Jsem na cestě, Cesta do zaslíbené země, Cesta za 
světlem, Boží království, Cesta života a Církev na cestě. 
Učili jsme se o Mojžíšovi, který vyvedl Izraelity z Egypta, 
o svaté Lucii, která nese světlo, i o mudrcích, kteří putovali za 
hvězdou. Žáci hlouběji objevovali Ježíšova blahoslavenství 

a podobenství o Božím království a poznávali ta-
jemství církve v souvislosti s průběhem bohoslu-
žeb (Ježíšovo proměnění, hostina slova a chleba). 

Velmi pěkně se mně se všemi pracova-
lo, děti mohu pochválit za snahu i získané vě-
domosti. Kromě výuky jsme tak stihli ještě 
něco navíc – byli jsme na výletě v Brně (v rá-
diu Proglas, v technickém muzeu a v katedrále 
na Petrově), s některými staršími jsme se vy-
pravili do Prahy na Pochod pro život a rodinu 
a zapojili jsme se do několika soutěží. Ve vý-
tvarné soutěži „Nakresli tři krále“ uspěla Ad-
rianka Chytilová, v kvízu Proglasu opět vy-
hráli Tom Ludvík a Julča Horáková, Tobík 

Kroupa byl vylosován v soutěži s časopisem Rodinný život 
a největším úspěchem bylo vítězství Elišky Kutálkové 
ve školním, okresním i celostátním kole dějepisné sou-
těže Bible a my. Ještě jednou blahopřejeme!

Markéta Matlochová

maty: Jsem na cestě, Cesta do zaslíbené země, Cesta za maty: Jsem na cestě, Cesta do zaslíbené země, Cesta za 
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jemství církve v souvislosti s průběhem bohoslu-jemství církve v souvislosti s průběhem bohoslu-
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rianka Chytilová, v kvízu Proglasu opět vy-rianka Chytilová, v kvízu Proglasu opět vy-
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Návštěva školní inspekce 
datum kontroly 6. – 8. 3. 2018

Kontrolované období 2017/2018 k datu kontroly.
Předmět kontroly:
Kontrola dodržování vybraných ustanovení právních 
předpisů, které se vztahují k poskytování vzdělávání 
a školských služeb.

Chci Vás stručně informovat o průběhu a výsledku 
kontroly české školní inspekce. Za tři dny své intenziv-
ní práce vytvořila inspekce inspekční zprávu, která ob-
jektivně a pravdivě demonstruje současný stav na naší 
škole.

Mám radost, že jsme byli všichni pochváleni za dobře 
vykonanou práci. Protože práce pro děti jejich vzdělává-
ní a zlepšování dovednosti a vědomosti je naše priorita. 
A je ze zprávy patrné, že tato činnost nám jde skvěle.

Ovšem všelijaké to papírování, doplňování statistik 
nám jde dobře…, mohlo by jít i lépe a tak v této oblasti 
musíme trochu zabrat. Drobné nedostatky jsme odstrani-
ly ihned, na další intenzivně pracujeme.

Celá zpráva je k nahlédnutí ve formátu pdf na strán-
kách ČŠI, je veřejná. Já bych vás ráda blíže seznámila 
s některými dílčími částmi, na kterých mi více záleží,
a po citaci bych přidala pár slov.
Citace:
Klady:

„Školní vzdělávací programy pro základní školu, ma-
teřskou školu a školní družinu jsou zpracovány podle 
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aktuálních verzí příslušných rámcových vzdělávacích 
programů“. Školní řády základní školy a mateřské ško-
ly, všechny vnitřní řády jsou pravidelně aktualizovány 
a všichni žáci, zaměstnanci i rodiče jsou s nimi prokaza-
telně seznamováni.
Nedostatky:

„V pravidlech pro hodnocení vzdělávání žáků nebyly 
obsaženy zásady sebehodnocení a kritéria pro hodnoce-
ní výsledků vzdělávání a chování žáků…“ 
Konec citace.

Jsem ráda, že máme základní dokumenty v pořád-
ku, jste s nimi seznamováni na začátku školního roku 
v září. A k tomuto datu jsou také pravidelně aktualizová-
ny. Je velmi těžké a náročné sledovat, jak se stále systém 
komplikuje  o další nařízení vlády a vyhlášky – takže 
v této části nemáme nikdy vyhráno a dokončeno. Pravi-
dla pro hodnocení máme dopracována. Vše je vyvěšeno 
na webových stránkách viz dokumenty školy.
Citace:

„Prioritou školy je kvalitní vzdělávání s důrazem 
na jazykové a přírodovědné gramotnosti, environmen-
tální výchovy a zajištění bezproblémového přechodu 
žáků na druhý stupeň“. 

„Ve spolupráci se zřizovatelem se daří řešit úkoly ma-
teriálně technického rozvoje školy a zlepšování psycho-
hygienických podmínek vzdělávání dětí, žáků i zaměst-
nanců. Efektivní řízení školy a pedagogického procesu 
usnadňuje skutečnost, že vzdělávání v MŠ a v ZŠ probí-
há v jedné budově. Ředitelka vytvořila funkční systém 
komunikace a přenosu informací uvnitř celého subjektu 
formou pravidelného osobního kontaktu se zaměstnan-
ci  prostřednictvím ročního plánu, týdenních plánů, or-
ganizováním provozních a pedagogických porad. Řada 
informací je zveřejněna ve školní budově, na webových 
stránkách školy nebo na facebooku, takže rodiče mají 
přehled o plánovaných i uskutečněných akcích.

Nastavené kontrolní mechanizmy umožňují ředitelce 
průběžnou i systematickou kontrolu ve škole i ve školce. 
Vzájemná propojenost a blízkost školy a školky umož-
ňuje účelnou a smysluplnou spolupráci, konání společ-
ných akcí pro rodiče i děti a plynulý přechod z MŠ do 
ZŠ. Výrazným pozitivem z hlediska řízení školy je snaha 
vedení školy aktivním způsobem získávat fi nanční pro-
středky formou dotačních programů a projektů.“
Konec citace

Tady bych ráda uvedla, že inspektoři byli překvapení 
výraznou a vzácnou  aktivní rodičovskou spolupráci se 
školou. A to je získávání fi nančních prostředků - ples 
školy, sběr papíru, další kulturní veřejné akce. Máme 
v tomto vytvořenou krásnou tradici, proto bych byla 
ráda, kdyby se zapojovalo více rodičů, aby naše škola 
byla fakt naše a podle našich představ. Jedna z maminek 
mi jednou řekla: „Tady je to komfortní“ Myslela tím spo-
jení školy a školky, vzájemná propojenost. Děti jsou v 
pohodě a v bezpečí, tím pádem hodně kreativní a v indi-

viduálním vzdělávání dosahují velmi dobrých výsledků. 
V mateřské škole máme letos nové paní učitelky, které 
byly v rámci hodnocení inspekce velmi dobře hodnoce-
ny.
Citace:

„Zkušenější učitelka s delší praxí společně s ředitel-
kou školy vytvářejí začínající učitelce velmi dobré před-
poklady pro začlenění do pedagogického procesu.

Obě učitelky se v MŠ vzájemně doplňují, ve vzájem-
né shodě uplatňují při komunikaci a plánování vzdělává-
ní týmovou práci. Vhodné rozvržení přímé pedagogic-
ké činnosti umožňuje jejich souběžné působení v době 
dopolední řízené činnosti, včetně doby pobytu venku 
a oběda, což přispívá ke zvýšené míře individualizace 
vzdělávání a bezpečnosti v budově školy i venku.“ Dob-
rou organizací práce se podařilo skloubit smíšené od-
dělení dětí ve školce tak, že se ve stejný čas věnujeme 
předškolákům středňákům i maloškům. Tři pedagogové 
se jim věnují a děti si mohou zvolit činnost, která jim vy-
hovuje, a plynule přecházet po dokončení práce k dalším 
činnostem.

Dvě paní učitelky a školní asistent, který je dotován 
z projektu - to je ideální personální obsazení.

V projektu se získáváním školních asistentů budu 
pokračovat i dalším školním roce. V základní škole 
máme rovněž školního asistenta, který zajištuje kvalitní 
výpomoc při práci hlavně ve druhé a třetí třídě. I tento 
asistent je hrazen z dotace, bude i nadále fungovat další 
školní rok. 

Ve školním roce 2018/2019 budeme mít více žáků 
na základní škole, takže mohu rozdělit výuku ve třetím 
a druhém ročníku tak, že budou žáci samostatně v hodi-
nách českého jazyka a matematiky. Což je vždy velkým 
přínosem.  Proto mohu přijmout novou paní učitelku.

Na závěr bych ještě přidala citaci školní inspekce, 
která mi udělala velkou radost. 
Citace:
Hodnocení vývoje

Od minulé inspekční činnosti došlo k výrazné-
mu zlepšení materiálně technických a psychohygie-
nických podmínek vzdělávání v mateřské i základní 
škole. Ve spolupráci se zřizovatelem a s využitím mi-
morozpočtových zdrojů se podařilo vybudovat samo-
statnou učebnu pro zájmové vzdělávání (nebo dělenou 
výuku), proběhla rekonstrukce cvičebny a hygienického 
zázemí, modernizace interiéru, dispoziční úprava her-
ních koutů a šatního prostoru, zlepšilo se zabezpečení 
školní budovy proti vniknutí cizích osob.

Zkvalitnila se vzdělávací nabídka školy (včetně mi-
moškolních aktivit), což přispívá k rozvoji osobnosti 
žáka a zvyšuje se i účinnost prevence rizikových jevů.“

K výraznému zlepšení došlo i ve vzájemné komuni-
kaci s vámi se všemi. Jsem tomu moc ráda.

Přeji krásné prázdninové dny. 
Mgr. Marie Uhlířová, ředitelka školy
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Trochu statistických údajů ze ZŠ a MŠ
Stavy dětí a žáků v mateřské škole a základní škole 

Školní rok Základní škola Mateřská škola 

2007/2008 34 28 
2008/2009 36 26 
2009/2010 33 23 
2010/2011 37 21 
2011/2012 36 25 
2012/2013 33 28 
2013/2014 34 28 
2014/2015 32 27 
2015/2016 32 28 
2016/2017 39 27 
2017/2018 35 27 
2018/2019 37 26 
 

 Obecní úrad informujeˇ
Výpis z USNESENÍ  z  20. zasedání
zastupitelstva obce  Vlkoš  konaného  dne  15. 3. 2018

Zastupitelstvo obce pro projednání
bere na vědomí Rozpočtové opatření č.  15/2017
bere na vědomí Rozpočtové opatření č.  1/2018
bere na vědomí Rozpočtové opatření č.  2/2018
schvaluje Střednědobý výhled rozpočtu na období 2019 

– 2020
schvaluje  propachtování  části pozemku parc.č. 59/10 

v k.ú. Kanovsko o výměře 400 m2 
schvaluje Smlouva o právu provést stavbu mezi obcí Vl-

koš a Myslivecký spolkem Olšina Vlkoš, z.s. spočíva-
jící v uložení přípojky vody a el. kabelu na pozemku 
p.č. 81 v k.ú. Kanovsko

schvaluje zveřejnění záměru o odprodej  pozemku par. 
č. 190/26 v k.ú. Vlkoš u Přerova

schvaluje zveřejnění záměru o odprodej  pozemku par. 
č. 190/28 v k.ú. Vlkoš u Přerova

schvaluje zveřejnění záměru o odprodej  pozemku par. 
č. 190/27 v k.ú. Vlkoš u Přerova

schvaluje zveřejnění záměru o propachtování části po-

zemku par. č. 190/4 v k.ú. Vlkoš u Přerova o výměře 
50 m2

schvaluje opravu přečerpávací stanice odpadních vod 
schvaluje fi rmu PUMPA a.s. Brno zhotovitelem opravy 

přečerpávací stanice
schvaluje vzetí úvěru u bankovního ústavu ČSOB a.s. 

pobočka Přerov
schvaluje záměr oprav místních komunikací a chodníků 

v roce 2018
schvaluje zveřejnění záměru práva provést stavbu na čás-

ti pozemku p. č. 502/4 v k.ú. Vlkoš u Přerova
schvaluje žádost Mysliveckého spolku Olšina Vlkoš, z.s. 

o prodloužení termínu vyúčtování dotace
schvaluje Dodatek č. 1 k Veřejnoprávní smlouvě o po-

skytnutí dotace z rozpočtu obce
schvaluje Smlouvu  o zřízení věcného břemene – služeb-

nosti č. IV-12-8012826 /VB1 Vlkoš, p.č. 37, NNv, NNk
schvaluje výměnu potrubí kanalizační stoky, do které 

jsou napojeny kanalizační přípojky z RD v ul. Běda-
chov

schvaluje zhotovitelem opravy kanalizace fi rmu SISKO 
spol. s.r.o. Přerov 

Oprava kostela a podpora 
ze strany obce

V letošním březnovém zpravodaji bylo zveřejně-
no rozdělení dotací, příspěvků, transferů a darů pro rok 

2018, což přirozeně vyvolalo mezi čtenáři řadu diskuzí 
a debat nejen o příjemcích dotací, ale také o jejich výši 
a účelu na který jsou určeny. 

Snad nejvíce protichůdných názorů bylo vysloveno k při-
dělené dotaci na opravu kostela, což se potvrdilo na celostátní 
akci ,,Noc kostelů 2018“, která proběhla také v naší obci. Po 
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skončení ofi ciálního programu, kdy již probíhala volná pro-
hlídka kostela, se řada přítomných dotazovala právě na jeho 
opravu a důvodech fi nanční podpory ze strany obce.

Z obsahu pokládaných otázek a následných krátkých 
debat jsem si s odstupem času uvědomil, že řada účastní-
ků vůbec nevěděla, nebo měla velmi zkreslené představy 
nejen o konkrétním majiteli kostela, ale také důvodech 
poměrně rychle provedené opravy kostelní věže, způsobu 
fi nancování a úloze, kterou při této opravě sehrála obec. 
I když od této akce uplynuly více jak dva roky, rozhodl 
jsem se k uveřejnění tohoto příspěvku, neboť si myslím, 
že o opravě kostela, a hlavně fi nancování nebyla veřejnost 
dostatečně informována. Z tohoto důvodu najdete v další 
části konkrétní dotazy a odpovědi jak zazněly na ,,Noci 
kostelů 2018“, které jsem převedl (po úpravě a doplnění) 
do písemné formy: 

Kdo je vlastníkem kostela?
Podle informace, kterou lze ověřit na Katastrálním 

úřadu v Přerově, je vlastníkem kostela Římskokatolická 
farnost Vlkoš u Přerova. Místní farnost je právnickou 
osobou s vlastním identifi kačním číslem. Statutárním 
zástupcem je pan farář a vlastník nemá ve výkonu vlast-
nických práv žádná omezení (kostel tedy není v majetku 
Olomouckého arcibiskupství, kardinála nebo dokonce Va-
tikánu, jak se domnívali někteří návštěvníci). 

Kdo byl iniciátorem opravy věže kostela, prý to 
byla obec?

Na obecním úřadě přibývalo stížností s upozorněním 
na nebezpečí, které hrozí návštěvníkům hřbitova od pa-
dajících kusů omítek a úlomků cihel z kostelní věže. Obec 
se cítí odpovědná nejen za provoz a údržbu hřbitova, ale 
také za bezpečnost osob, které se na hřbitově pohybují. 
Z toho důvodu to byla obec, která vyzvala vlastníka ob-
jektu kostela k provedení opatření, které zajistí bezpeč-
nost osob v okolí kostelní věže.  

Kdo zpracoval návrh opravy a vyhodnotil fi nanční 
náklady na opravu věže?

Všechny přípravné práce spojené s volbou materiálů, 
technologií a způsobu provedení opravy realizovala pro-
jekční fi rma se sídlem v Přerově. Předpokládané náklady 
byly stanoveny podle uznávaného ceníku stavebních prací. 
Výběr zhotovitele byl proveden formou výběrového řízení.  

Proč neuhradila opravu kostela církev? 
Jak jsem v úvodní odpovědi upřesnil, majitelem kos-

tela není, jak se obecně užívá, výraz církev, ale má svého 
konkrétního a jediného vlastníka. Místní farnost nemě-
la podle vyjádření pana faráře vlastní fi nanční zdroje na 
takovou nákladnou opravu. Příjmy farnosti prý vystačí 
na zajištění provozu farního úřadu a běžnou údržbu ma-
jetku. Oprava věže se navíc nemohla rozdělit do několi-
ka etap, aby se rozložily vynaložené náklady do delšího 
časového období.  Žádost o přidělení dotace na opravu 
z rozpočtu Olomouckého arcibiskupství měla z důvodu 
převisu již evidovaných žádostí výhled na přidělení do-
tace za několik let, a to ještě s otazníkem, jaká bude její 
výše. Pokud by vlastník kostela odložil opravu  s tím, že 

bude dál usilovat o podporu ze strany arcibiskupství, nebo 
jiných poskytovatelů dotací, tak by se náklady na opravu 
věže každým rokem navyšovaly.   

Kdo tedy zaplatil opravu kostelní věže?
Byl to vlastník kostela, tedy místní farnost. Po posou-

zení všech argumentů navrhlo Arcibiskupství olomoucké 
farnosti řešení, které umožnilo realizovat opravu věže té-
měř ihned po dokončení projekčních prací a výběru zho-
tovitele. Arcibiskupství totiž poskytlo farnosti okamžitou 
mimořádnou bezúročnou půjčku ve výši předpokláda-
ných nákladů realizace projektu. Z iniciativy místních 
věřících byla vyhlášena sbírka na opravu kostela, která 
stále probíhá a fi nanční prostředky ze sbírky jsou převá-
děny na samostatný účet.  

Nemá výše dotace vliv na omezení plánovaných in-
vestic v obci?

Všechny plánované investiční akce, které byly realizo-
vány na území obce v posledních třech letech, byly pod-
pořeny dotacemi z evropských fondů a národních zdrojů, 
a to v řádu několika milionů korun. Jedná se ve všech 
případech o neplánové příjmy do rozpočtu obce, které 
umožnily vytvořit dostatečnou fi nanční rezervu. Přizna-
ná dotace na opravu kostela v roce 2018 tedy žádným způ-
sobem neovlivní realizaci plánovaných investic v obci.    

Proč se oprava kostela nezaplatila z restitucí, které 
církev dostává od státu?

Pokud je mi známo, místní farnost z probíhajících 
restitucí žádné příjmy neměla. Diskuze o oprávněnosti 
a využití církevních restitucí je zcela jistě legitimní, ale 
opravu věže nešlo odložit, až ji zaplatí církev z nějaké vy-
placené restituční náhrady. I v případě, že církevní úřa-
dy spustí systém fi nancování oprav církevních památek 
z proplacených restitucí, vlkošský kostel bude v pořad-
níku žádostí patrně až na jeho konci. Objekt kostela totiž 
není státem uznanou kulturní památkou a také jeho tech-
nický stav nebyl posouzen (zatím) jako havarijní. 

K čemu využije farnost dotaci, když je oprava věže 
dokončena?

Dotace je určena výhradně na část splátky bezúročné 
půjčky, ze které farnost uhradila opravu kostelní věže.

Uvedený obsah dotazů vypovídá, že o opravě kostela 
se dostalo k širší veřejnosti opravdu málo informací, a ten-
to příspěvek to měl trochu napravit. Z noci kostelů jsem si 
odnesl ještě jeden poznatek. Možná jsme měli s některý-
mi diskutujícími rozdílné názory na způsoby fi nancování 
oprav takových památek, ale v jednom jsme se všichni 
přítomní shodli. Objekt vlkošského kostela je vzhledem 
k velikosti obce monumentální stavbou, která si zaslou-
ží celkovou opravu pro zachování příštím generacím. 
Z toho důvodu si myslím, že kritika fi nanční podpory kos-
telní věže, která je dominantou naší obce, není oprávněná. 
V rámci působnosti péče o místní kulturní památky plní 
obec stejné úkoly jako stát nebo města, a to bez ohledu na 
jejich vlastnictví. 

Miroslav Kroupa, starosta obce
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Stručně 

Komplikace při opravě kanalizace  
Původně plánovaný rozsah udržovacích pracích 

na kanalizaci, která odvádí splaškové vody z lokality 
Bědachov do hlavní kanalizační stoky, musel být po 
výkopu kontrolních sond zcela přehodnocen a změněn. 
Přizvaný odborník v oboru staveb vodního hospo-
dářství vyhodnotil celou trasu kanalizačního řádu 
na Bědachově jako nefunkční a stav kanalizačních 
přípojek za havarijní. Z důvodu zabránění kontamina-
ce půdy a zachování biologické rovnováhy na čistírně 
odpadních vod bylo strojním způsobem provedeno od-
sátí zahnívajícího kalu z potrubí a byl zajištěn jeho odvoz 
k ekologické likvidaci. Oprava kanalizační stoky byla 
realizována oproti původnímu plánu po celé její délce.  
Všechny stávající kanalizační přípojky byly připojeny 
přes nově instalované kontrolní šachty. Náklady spojené 
s vícepracemi byly uhrazeny z fi nanční rezervy.

Oprava chodníkové trasy 
Při opravě kanalizační stoky došlo k vybourání části 

asfaltového povrchu chodníku, který spojuje Bědachov 
s ulicí Ke Mlýnu. Z důvodu, že v loňském roce byl poško-
zen povrch chodníku v jiném místě, a to výkopy pro uložení 
el. kabelu, byla schválena jeho celková oprava. Po obnovení 
konstrukční skladby podloží chodníku byla po celé trase pro-
vedena pokládka asfaltobetonu.

Souběžně s opravou chodníku proběhla výměna sto-
žárů veřejného osvětlení a svítidel. 

 
Optická síť Vlkoš
Na podkladě vypracované studie byl schválen záměr 

vypracování projektové dokumentace výstavby infra-
struktury pro optickou síť ve Vlkoši (1. etapa). Návrh 
bude řešit rozvody pasivních trubek uložených do vý-
kopů v ul. Bochořská, Náves, ul. 9. května, tedy v trase, 
která je souběžná s výstavbou nových chodníků podél 
krajských silnic. Po celé délce budou instalovány propo-
jovací body pro napojení dalších ulic.

Výstavba nových chodníků podél krajských silnic 
Podle upraveného harmonogramu prací byla zahájena 

oprava veřejného osvětlení v ulici Náves, která je sou-
částí projektu výstavby chodníků podél silnic. Stávající 
stožáry veřejného osvětlení, které svým umístěním brá-
ní výstavbě chodníků, nahradí nové stožáry postavené 
mimo plánovanou trasu. Celý dopravní prostor osvětlí 
moderní úsporná svítidla. Výstavba chodníků, bude za-
hájena v první polovině července.

Dešťové vody svedeny zpět do Mlýnskému náhonu  
Při výkopových pracích související s opravou kanali-

zační stoky bylo vyhledáno odstavené a zaslepené potrubí, 
které před rekonstrukcí kanalizace odvádělo dešťové vody 
z Bědachova do Mlýnského náhonu. Důvodem bylo obno-
vení původní funkce tohoto trubního vedení, které je vy-
ústěno v korytě Mlýnského náhonu v ulici Ke Mlýnu. Přes 
kontrolní šachtu bylo provedeno znovu-napojení ,,nalezené-
ho“ potrubí s příkopem na Bědachově. Dešťová voda, která 
je svedena do odvodňovacího příkopu ,,podél cvičáku“ tak 
nekončí v  kanalizaci, ale vtéká znovu přímo do přírodního 
vodního toku. Touto úpravou (vrácením do původního stavu) 
se zvýší kapacita kanalizačních stok v průběhu přívalových 
dešťů a současně se sníží náklady na provoz kanalizace. 

Miroslav Kroupa, starosta obce

Výstavba chodníků získala 
podporu z programu IROP

Místní akční skupina - Partnerství Moštěnka, o.p.s, 
vyhlásila na jaře loňského roku výzvu k podání žádostí 
o dotace z Integrovaného regionálního operačního pro-
gramu (IROP).  

Výzva č. 1 s názvem ,,Podpora udržitelné a bezpeč-
né dopravy“ byla cílena na podporu investičních zámě-
rů, které mají zvýšit bezpečnost chodců. Obec Vlkoš 

se této první výzvy účastnila podáním žádosti o dotaci 
na výstavbu nových chodníkových tras podél krajských 
silnic v zastavěné části obce. Žádost s názvem ,,Výstav-
ba chodníků na ul. Bochořská, Náves a 9. května v obci 
Vlkoš, 1. etapa“ získala v rámci věcného bodového hod-
nocení od členů hodnotící komise nejvyšší počet bodů 
ze všech podaných žádostí a byla doporučena k přiznání 
dotace. 

V dubnu letošního roku vydal řídící orgán IROP, 
kterým je Ministerstvo pro místní rozvoj, rozhodnutí  
o poskytnutí dotace ve výši 1 754 180 Kč, což je 95 % 
uznatelných nákladů projektu.
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Upozornění na nové triky 
energetických šmejdů  

Česká obchodní inspekce upozorňuje na nové triky podo-
mních prodejců energií. Spotřebitelé ohlašují případy, kdy vět-
šinou dvojice mužů s visačkou na krku s označením  ,,inspek-
tor“ vyžadují předložit k nahlédnutí smlouvy nebo účty za plyn 
a elektřinu. 

Česká obchodní inspekce upozorňuje všechny spotřebitele 
energií, že nevysílá po domácnostech žádné inspektory k pro-
vádění takových kontrol. Jediným cílem těchto lidí je pouze sna-

ha získat podvodným způsobem potřebné údaje o spotřebiteli 
a jeho dodavateli energií, aby mohla být následně předložena 
smlouva  na  změnu dodavatele.

Ministerstvo průmyslu a obchodu, Česká obchodní in-
spekce a Energetický regulační úřad opětovně varují před 
těmito podomními nabídkami prodejců energií, ale také 
nabídkami po telefonu.  Varují před uzavíráním smluv přímo 
v domácnostech.  Součástí smlouvy může být zplnomocnění 
jednat ve jménu spotřebitele. Hlavním cílem uzavírání těchto 
smluv je následné nárokování vysokých  pokut v případě, že se 
spotřebitel rozhodne po určité době nezměnit svého dodavatele 
energií. 

Hody
Hody neb posvícení  

Za starodávna slavívaly se hody v každé skoro osadě, 
neb aspoň farnosti v jiný čas; tak kupř. v Hulíně a Střeběticích 
slavili hody po sv. Václavu, v Tlumačově po sv. Martině, v 
Chřásťanech na Anděla strážce, v Bylanech, po Všech sva-
tých, jinde po sv. Kateřině atd. 

Že tímto v rozličné době slavením hodů práce polní se 
zdržovala, poněvadž příbuzní a chasa do sousedních obcí 
na hody rádi chodili, nařídil císař Josef II., aby ve všech 
obcích hody třetí neděli v říjnu se slavily, poněvadž při 
tehdejším způsobu hospodaření, ty nejpilnější práce při 
polním hospodářství takřka ukončeny byly. Odtuď po-
chází název „císařské hody“. 

Hody slavili naši předkové hlučně a vesele. Muzika 
hrála od neděle až do čtvrtka, a mladí i staří natančili 
se do sytosti. Na konec hodů ve čtvrtek „stínávali be-
rana“, kterého už před hody sobě chasa od pana vrch-
ního vyprosila. Ve čtvrtek odpoledne přistrojili berana, 
pentlemi jej okrášlivše, přivázali jej do korýtka, v jakém 
řezníci obyčejně berany zabíjejí, a nesli jej v průvodu 
hudby čtyři pacholci na ramenou, doprovázení od veš-
keré chasy obojího pohlaví kolem po dědině a přišedše 
před hospodu, postavili jej tu, na prostřed cesty. Zatím 

dostavilo se i ostatní obyvatelstvo; neboť berana stínati 
chtěl každý viděti; i matky nesly děti na rukou, by se na 
tuto nebohou oběť podívaly. Hudba hrála a chasa okolo 
nebohého beránka tancovala. Na to vystoupilo několik 
nejstarších statečných pacholků s nabroušenými kosíři, 
jimiž sečku řezávali a držíce kosíř tak, jako voják šav-
li, tancovali okolo, až stárek, jemuž připadla úloha, aby 
berana sťal, napřáhnuv ruku, ťal jej kosířem přes krk! 
Odpadla-li hlava při první ráně, měl z toho stárek chválu; 
pakli ne, přistoupil druhý chasník, aby doťal hlavu. Když 
se to tomu zdařilo, měl tento chválu, prvnímu ale dostalo 
se, zvlášť od děvčat výsměchu. Sťatého berana pak řez-
ník z kůže zdělal, hospodská maso upekla, a pacholci si 
na ubožáku pochutnali.

Obyčej ten ne tuze chvalitebný přestal okolo roku 
1830. Bylo to asi roku 1828 neb 1829, když naposledy 
u nás „berana stínali“.

Vybráno z knihy „Památky obce Záhlinic“
od Františka Skopalíka.

Vydáno v roce 1885

Do zpravodaje dodal Pavel Sobek

Podpora obnovy a rozvoje 
venkova 2017

V loňském roce byly na území obce realizovány 
akce na údržbě a obnově obecního majetku, které měly 
přiznanou fi nanční podporu z podprogramu Podpora ob-
novy a rozvoje venkova, které vyhlašuje Ministerstvo pro 

místní rozvoj. Projek-
ty s názvem „Oprava 
místní komunikace 
ul. Ovesná Strana“ 

a „Oprava objektu márnice a kamenného kříže“ 
uhradila obec ze svých zdrojů, aby mohla následně po-
žádat vyhlašovatele programu o proplacení přiznané do-
tace. V prosinci roku 2017 přeposlal poskytovatel dotace 
na účet obce fi nanční částku v celkové výši 392.173 Kč.

místní rozvoj. Projek-místní rozvoj. Projek-
ty s názvem „Oprava ty s názvem „Oprava 
místní komunikace místní komunikace 
ul. Ovesná Strana“ ul. Ovesná Strana“ 
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Tvarohovo-ovocná roláda 
(fi t verze - bez mouky)

Suroviny
Těsto:
4 ks vejce
3-4 polévkové lžíce - med
2 polévkové lžíce - kokosový olej

Krém:
750 g měkký tvaroh
3-4 polévkové lžíce - med
200 g drobné ovoce
2 ks banán
1 lžička - vanilková esence
1 polévkové lžíce - citronová kůra
Na ozdobu:
2 polevkové lžíce - med
mletá skořice

Postup přípravy
Připravíme si plech 30 x 40 cm. Vyložíme ho pečicím 
papírem a dobře potřeme kokosovým olejem. Žloutky 
našleháme s medem do pěny. Přidáme dotuha ušleha-
ný sníh z bílků a opatrně krouživými pohyby vmíchá-
me do našlehaných žloutků. Těsto vylijeme na plech 
a rovnoměrně rozetřeme. Pečeme v předem vyhřáté 
troubě při teplotě 190 st. asi 8 minut. Dáváme pozor, 
abychom roládu zbytečně dlouhým pečením nevysuši-
li. Po upečení vezmeme z plechu dolů a stočíme ji po 
délce. Necháme úplně vychladnout. Tvaroh, citróno-
vou kůru, vanilku a med vyšleháme na jemný krém. 
Chcete-li krém sladší, můžete přidat více medu.Vy-
chladlou roládu roztočíme a natřeme krém. Uložíme 
banány, asi 2 cm od kraje těsta a pak drobné ovoce 
a stočíme roládu. Při stáčení postupně opatrně stahuje-
me pečicí papír. Odložíme do chladu ztuhnout. Před po-
dáváním poprášíme mletou skořicí a cik cak způsobem 
osladíme medem či jakkoliv jinak dozdobíme.

Křehké makové rohlíčky
Suroviny
1 polévková lžíce zakysané 
smetany
250 g másla
1 lžička jedlé sody
2 hrnky polohrubé mouky
mletý mák, mléko
cukr krupice
vanilkový cukr, skořicový cukr

Postup přípravy
Ztuhlé máslo si nastrouháme, přidáme mouku, sodu a 
zakysanou smetanu. Vypracujeme nelepivé těsto, na půl 

hodinu dáme do chladničky odpočinout. Mezitím si při-
pravíme makovou nádivku. Smícháme suroviny v pomě-
ru, v jakém nám to vyhovuje, abychom dostali hustou 
nádivku. Těsto rozválíme na tenko a nakrájíme si na troj-
úhelníčky. Ukládáme na plech na pečící papír. Pečeme 
približne15 min., aby se těsto příliš nevysušilo. Upečené 
a vychladlé posypeme moučkovým cukrem.

Banány v tvarohovo-čokoládové náplni

Suroviny
110 g tmavá čokoláda
200 g tvaroh
2 ks dortové oplatky
60 g máslo
2 ks banán

Postup přípravy
Dortové oplatky pomocí mixéru rozmixujeme na jemný 
prášek (můžeme použít sušenky nebo piškoty). V druhé 
misce tvaroh promícháme vidličkou, přidáme rozdrcené 
dortové oplatky. Nad párou rozpustíme máslo spolu s čo-
koládou (90 g) a následně tuto hmotu přidáme k tvarohu. 
Dobře promícháme (můžeme přidat i cukr - podle chuti).
Důkladně promícháme. Připravíme si potravinářskou fó-
lii, kterou roztáhneme na pracovní desku. Navrstvíme 
tvarohovou nádivku a uložíme banán. Banán zabalíme, 
fólii pořádně stáhneme a odložíme do chladničky na 20 
minut. TIP: Pokud nechceme mít tvar rolády, můžeme si 
připravit jednohubky (kuličky). Banán nakrájíme na ko-
lečka a uložíme ho do těsta. Vytvarujeme kuličky a dáme 
je do lednice ztuhnout. Obalíme v kokosu

Jednohubky s klobásou a bohatou hromád-
kou sýra
aneb když vás překvapí 
nečekaná návštěva…

Suroviny
1 bal. listové těsto
2 ks žloutky
2 lžíce mléka
150-200 g tvrdého sýra
klobása podle vlastního výběru a chuti

Postup přípravy
Listové těsto rozválíme na tenký plát, ze kterého vykro-
jíme kolečka (formičkou, skleničkou, hrnkem). Na každé 
kolečko, které potřeme rozšlehaným žloutkem, do které-
ho jsme přidali i mléko, uložíme plátek klobásky. Bohatě 
posypeme sýrem a dáme péct do předem vyhřáté trouby 
na 200 stupňů dozlatova. Péct asi 15 minut, dokud se 
klobása neupeče a sýr nedostane zlatý nádech.
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Okénko pro děti
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Ze zivota obceˇ
Gracie – z činnosti taneční 

skupiny
 

Stejně jako roky předcházející i na začátku roku 
2018 jsme se těšily na plesovou sezonu, kterou jsme letos 
zahájily v sousedních Kyselovicích, kde jsme vystoupily 
na obecním plese. Bohužel následně několik členek po-
stihly zdravotní komplikace, které změnily naše plány 
na další měsíce a my byly nuceny zrušit dohodnutá vy-
stoupení. Také z tohoto důvodu jsme přenechaly vystou-
pení na školním plese ve Vlkoši našim dětem, které se 
toho zhostily se vší parádou. Po uzdravení jsme se začaly 
připravovat na červnové vystoupení, které se uskuteč-
nilo v Hradčanech na obecních hodech. Tance Kankán 
a Retro se setkaly s velkým aplausem. 

 Mimo vystoupení a tréninků na ně, se také zapoju-
jeme do akcí v obci. V únoru jsme se zúčastnily Vodění 
medvěda, do kterého se spolu s námi zapojily také naše 
děti. Na začátku dubna proběhl úklid obce Vlkoš, u kte-
rého jsme také nemohly chybět.   

Akcí, na kterou jsme se velmi připravovaly, byla Po-
hádková cesta, letos spojená s kácením máje.  Zúčast-
nit se těchto dvou akcí v jeden den pro nás bylo velkou 
výzvou, které jsme se ale nezalekly, a rozhodly jsme se 
ji pokořit. To se nám podařilo. Pohádkovou cestu jsme 
v letošním roce pojaly v pirátském stylu a na našem 
stanovišti jste mohli potkat pirátky, jejich loď a také 
truhlu s poklady. Když odešly poslední děti z našeho 
stanoviště, začaly jsme se připravovat na kácení májky. 
Pro letošní rok jsme se rozhodly pojmout tuto akci zce-
la jinak, než tomu bylo doposud zvykem. V hlavách se 
nám zrodil nápad skácet májku ve stylu trilogie Slunce, 
seno..... Na hřišti tak byla vidět zpívající Václavka, ženy 
z Hoštic, Miluna, doktor Kája, předseda, Evik, tlustý Jo-
sef, Venca se svojí motorkou, Škopková se synem Jirkou, 
babička ve své pojízdné posteli a samozřejmě farář Otík 
na kole s polámaným deštníkem a rozšlapaným košíč-
kem. Podle ohlasů se kácení máje přítomným líbilo a my 
jsme rádi, že naše úsilí a vynaložený čas nebyl marný.

Během prázdnin si odpočineme, abychom v září 
mohly začít pilně trénovat na novou sezonu. Čtenářům 
přejeme krásné prázdniny a mnoho skvělých zážitků.

Lenka Josefíková 
TJ Sokol, taneční skupina Gracie 


Jarní úklid obce

V sobotu 7. 4. 2018 se konala tradiční jarní úklidová 
akce naší obce a okolí. Tento úklid v naší obci probíhal 
ve stejný den jako celorepubliková akce „Ukliďme Čes-
ko“. V 9:00 hod se sešlo zhruba 50 místních občanů, 
kteří se rozdělili do několika sběračských a úklidových 
skupin a vydali se na určená místa a trasy v naší obci 
a okolí. Odpadky se sbíraly do plastových pytlů, kterých 
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Z činnosti dětského divadelní-

ho spolku Fikaný Baróšek

Na neděli 15. dubna 2018 jsme vybrali a nacviči-
li dvě pohádky - Dlouhý, Široký a Bystrozraký a Čert 
a švec. V té první se princi podařilo za pomoci tří po-
zoruhodných společníků - Dlouhého, Širokého a Byst-
rozrakého - zachránit zakletou princeznu a zničit zlého 
černokněžníka, ve druhé se vypořádal chytrý švec s čer-
tem. Tato pohádka nás měla poučit o tom, že nejjedno-
dušší cesta (peníze od čerta) není vždy ta nejlepší a že 
když člověk chce a snaží se, peklu může utéct.

V letošním roce se naši Fikaní Baróšci omladili 
a v souboru zůstaly jen děti, které navštěvují ZŠ ve Vl-
koši. Své divadelní ostruhy některé teprve získávají, 
přesto je všechny také touto cestou chválíme, že se s po-
hádkami tak dobře popraly.

Děkujeme rodičům, prarodičům a všem přátelům na-
šeho divadelního souboru, že si udělali čas a přišli nás 

podpořit a potleskem ocenit, že si prohlédli naši diva-
delní kroniku - ti odvážnější nám v ní nechali vzkaz, že 
ochutnali naše speciality v divadelní kavárně a nedělní 
odpoledne strávili s námi.

V pátek 25. května 2018 se uskutečnila celorepub-
liková akce NOC KOSTELŮ a kostel byl od 18 hodin 
otevřen všem zvídavým návštěvníkům. Také my jsme 
přispěli a připravili krátkou exkurzi do historie naší 

obce a kostela, ovšem nečerpali jsme jen 
z kronik, ale hlavně z místních pověstí. V další 
části nám Barunka Kutálková zprostředkovala 
rozhovor s Bohem, kterého představoval pan 
Jiří Fryč, a zamysleli se spolu, nad modlitbou 
Otče náš.

U příležitosti 100. výročí založení naší re-
publiky chceme spojit náš dětský temperament 
s mužnou silou Mužáků a pozvat Vás na vystou-
pení, kterým chceme tuto událost oslavit a které 
se uskuteční 5. července 2018 po slavnostní ho-
dové mši na Kanovsku. Na toto vystoupení Vás 
srdečně zvou FIKANÝ BARÓŠEK a MUŽÁCI.

Jana Tomšů
DDS Fikaný Baróšek

obce a kostela, ovšem nečerpali jsme jen obce a kostela, ovšem nečerpali jsme jen 
z kronik, ale hlavně z místních pověstí. V další z kronik, ale hlavně z místních pověstí. V další 
části nám Barunka Kutálková zprostředkovala části nám Barunka Kutálková zprostředkovala 
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Jiří Fryč, a zamysleli se spolu, nad modlitbou Jiří Fryč, a zamysleli se spolu, nad modlitbou 
Otče náš.Otče náš.
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bylo na závěr opravdu velký počet. V porovnání s minulý-
mi roky se letošního jarního úklidu obce zúčastnil velký po-
čet občanů. Bohužel jsou mezi námi i tací, kteří jsou schopni 
den po úklidu obce vysypat odpad na místa, kam rozhodně 
nepatří, což ukazují fotky, které jsou přílohou tohoto článku. 
Jedná se o odpad při vjezdu z ulice 9. května do ulice Běda-
chov (v parčíku naproti Pálenice) a černou skládku přímo tři 
metry od cedule Zákaz skládky pod pokutou OÚ (u kravína). 
Myslím, že toto je opravdu velmi smutné zjištění. Nezbývá 
nám než doufat, že takových činů bude pouze ubývat, či se 
vytratí úplně a všem občanům bude záležet na tom, v jakém 
prostředí žijí. 

Všem účastníkům úklidové akce, kteří si našli čas na 
úklid naší obce a kterým není lhostejný případný nepořá-
dek na okrajích cest a komunikací vedoucích kolem naší obce 
a uvnitř naší obce, patří velký dík a uznání za jejich nasazení. 

V závěru akce bylo pro všechny zúčastněné připrave-
né u Karhanů občerstvení.

Simona Prečanová
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Závěr školního roku v SZUŠ 
D-MUSIC

Ve čtvrtek 31. května 2018 proběhly postupové 
zkoušky žáků SZUŠ D-Music ve Vlkoši. Žáci před ko-
misí učitelů předvedli nacvičené skladby, dovednosti 
a znalosti. Všichni uspěli. Co pěkného si připravili, co 
nového se naučili, jaké udělali pokroky, mohli potom po-
rovnat rodiče, příbuzní a další příznivci na besídce, která 

se konala v 17 hodin. I přes velké horko byla atmosféra 
velmi příjemná, srdečná a veselá.

Absolventským vystoupením ukončil studium II. 
cyklu ve hře na baryton Radim Boháč. Působil velmi 
klidným, vyrovnaným a zkušeným dojmem, proto dou-
fáme, že na hudbu nezapomene a bude se jí dále věnovat. 
V letošním roce navštěvovalo SZUŠ D-Music 20 dětí 

z Vlkoše. Někte-
ří studují i dva 
obory. Žáci svým 
uměním pravi-
delně přispívají 
ke kulturnímu 
životu obce. Pre-
zentují se na ve-
řejných akcích 
pořádaných ZŠ 
Vlkoš - rozsví-
cení vánočního 
stromu, Den ma-
tek, dále pak na 
adventním koncertu v kostele sv. Prokopa, vystupují na 
výroční schůzi klubu seniorů, ČČK i při vodění medvě-
da.

Mnozí jsou členy pěveckého sboru Myšky a Myšáci 
pod vedením pana učitele Miroslava Uhlíře. Pravidelně 
se umisťují v soutěžích ve zlatých pásmech. Tento školní 
rok slavili velký úspěch na soutěži Vánoční akordy Ost-
rava a úspěšně reprezentovali školu i XXVIII. celostátní 
přehlídce školních pěveckých sborů v Chropyni.

Hráči na dechové nástroje pak získávají další zku-
šenosti v orchestru Two Three Four pod vedením pana 
učitele Iva Novotného. V letošním roce se sice celostátní 
soutěž pro orchestry nekonala, ale ani tak nezaháleli. Zú-
častnili se festivalu mládežnických dechových orchestrů 
27. května v Chropyni a 10. června vystoupili na festiva-
lu Václava Smoly v Hulíně.

Kateřina Kutálková

Pohádková cesta s kácením 
máje

V sobotu 2. června 2018 přichystal TJ Sokol Vlkoš 
ve spolupráci s SDH Vlkoš pro malé i velké již tradiční 
Pohádkovou cestu. Děti si mohly projít zábavnou cestu, 
kde na ně čekaly různé nástrahy a úkoly od pohádkových 
a fi lmových postav. V letošním roce byla Pohádková ces-
ta změněna. Start i cíl byl z fotbalového hřiště a rovněž 
trasa byla lehce pozměněna a z důvodu velmi teplého 
počasí i zkrácena.

Letos na děti čekalo dvanáct stanovišť. Na prvním 
stanovišti děti čekaly dvě bílé paní s pomocníky, u kte-
rých děti hledaly správný klíč do věže zámku. Vzhledem 
k slunečnému počasí na dalším stanovišti bylo pro děti 
připraveno milé překvapení v podobě vodního osvěžení 
a krásných zralých třešní. Po bezpečném převedení přes 
hlavní cestu doputovaly děti k pirátkám, které měly pro 
děti připraveno hned několik úkolů. Musely pirátkám 
pomoci potopit loď za pomocí balonků, které do lodě 

házely. Dalším úkolem bylo malování – hledání cesty 
bludištěm k pokladu.  Velkým zážitkem bylo hledání po-
kladu pirátským hákem v truhlici s pískem. Pohádkové 
putování pokračovalo u perníkové chaloupky s Jeníčkem 
a Mařenkou. Děti musely k perníkové chaloupce probí-
hat, uniknout při tom čarodějnici a utrhnout si za odmě-
nu opravdový perníček. Ve Věžkách se setkaly s Ferdou 
mravencem a Beruškou. Starší děti chodily na chůdách 
a menší děti na kyblíkách. 

Po občerstvení pokračovaly děti do čarodějnického 
stanu, kde musely ulovit netopýra a projít čarodějnou 
stezku. Pokud to zvládly, dostali výuční čarodějnický 
list. Na dalším stanovišti čekala na děti opět chůze 
na chůdách a menší děti třídily podle barev balonky. 
Trasa pokračovala ke mlýnu, kde se usídlili vodníci, 
kteří zajistili dětem pitný režim. Na oplátku musely 
děti vodníkům pomoct převézt pytel mouky. Musely na 
voru přeručkovat pomocí lana Mlýnský náhon, což ne-
bylo vůbec jednoduché. Starší děti to musely zvládnout 
samy a mladší s doprovodem. Poté děti probíhaly slalom 
s míčkem anebo s kolečkami. Za odměnu dostaly od vod-
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65. výročí založení MS ČČK 
ve Vlkoši

Letos jsme si připomněli  65. výročí založení MS 
ČČK ve Vlkoši. Historie naší MS se píše od roku 1953, 
kdy byly obce rozděleny na zdravotní obvody. Naše obec 
byla přidělena do obvodu Horní Moštěnice. 

Po projednání s OÚNZ v Přerově byl zřízen lékařský 
obvod ve Vlkoši a jako lékař byl přidělen MUDr. Miro-
slav Koudelka. V tehdejší době byl sledován zdravotní 
stav obyvatelstva, a proto bylo nutné najít místnost pro 
lékaře. První ordinace byla u p. Koplíkové na Kanovsku. 
MUDr. Koudelka si brzy získal důvěru občanů a začal 
řídit kurzy první pomoci. Díky těmto kurzům získalo 
prvních 20 obyvatel legitimace proškolení, což bylo zá-
kladním krokem k založení MS tehdejšího Českosloven-
ského ČK. Prvními zakládajícími členy se stali p. Vlasta 
Štiborová a Blanka Vašková a p. František Sedlář a Karel 
Kostík. 

V roce 1959 byl ČK zreorganizován a k 1. 1. 1960 měl 
již 38 členů. Do roku 1963 vzrostl počet členů na 66 a v 
průběhu dalších let se neustále zvyšoval. Nejvyšší počet 
členů byl v roce 2004, a to 132. 

Občané Vlkoše však postrádali zdravotní středisko. 
Tuto skutečnost zvážilo vedení obce a v roce 1974 bylo 
nové zdravotní středisko slavnostně otevřeno. MUDr. 
Koudelka působil ve Vlkoši do roku 1991, kdy odešel do 
starobního důchodu. Od 1. 7. 1991 je praktickým léka-
řem MUDr. Rudolf Černín, kterému v současnosti po-
máhá v ordinaci jeho dcera MUDr. Jana Černínová.

Ve zdravotním středisku byla zřízena také dětská po-
radna, kterou do roku 1990 vedla MUDr. Marcela Pidro-
vá, tu pak vystřídala MUDr. Marie Odstrčilová. Dnes již 
děti navštěvují ordinace v Přerově.

Během 65 letého trvání se ve vedení MS ČČK vystří-
daly následující předsedkyně: p. Vlasta Štiborová, Lud-
mila Chytilová, Helena Horáková, Libuše Ferencová, 
Marie Hanečková, Jana Masařová a Renata Bartáková.

Na závěr je dobré připomenout, že ČČK je dobrovol-
ná společenská organizace působící v oblasti zdravotní 
a sociální, zejména při zdravotní výchově, první pomo-
ci a dárcovství krve. 

Základními principy hnutí ČK jsou: HUMA-
NITA, NEUTRALITA, NESTRANNOST, NEZÁ-
VISLOST, DOBROVOLNÁ SLUŽBA, JEDNOTA 
A SVĚTOVOST.

Renata Bartáková
Předsedkyně MS ČČK Vlkoš



nice štamprličku „Puškvorcového nápoje“. Na další za-
stávce děti přivítaly víly, které jim daly za úkol vyrobit 
si z krepového papíru růžičku, kterou pak připevnily 
na šípkový keř. Pohádkové putování pokračovalo k ryb-
níku, kde na děti čekali indiáni. Tady se děti dozvěděly 
spoustu zajímavostí z lesní pedagogiky. Děti za pomocí 
rodičů měly uhodnout a přiřadit, za jak dlouho se rozloží 
různé odpadky, se kterými se denně setkáváme, skládaly 
3D puzzle – vývojové stadium mravenců, v indiánském 
teepee dále skládaly dřevěné puzzle s obrázky lesních 
zvířátek, poznávaly stromy-listy a plody stromů, střílely 
z luku. Menší děti házely míčky do různě velkých in-
diánských kroužků. Ty děti, které se nebály, si nechaly 
namalovat na obličej indiánské maskování a naučily se 
indiánský pozdrav.  Kdo splnil alespoň některý z úkolů, 
dostal za odměnu nejen sladkosti, které indiáni uvařili 
v kotlíku na ohni, ale také sešit na malování a obrázek 
indiána. 

Největší odměnou však bylo, že je indiáni převezli 
na kánoi a lodičce na druhý břeh rybníka, kde už pak 
děti pokračovaly v pohádkovém putování. Dalším stano-
vištěm byla návštěva králíků z klobouku Boba a Bobka, 
kde se děti musely sklouznout na klouzačce a strefi t se 
míčkem do klobouku. U Karhanů děti řekly básničku 
nebo zazpívaly písničku a za odměnu dostaly hračku. 
Pohádkové putování pomalu směřovalo k cíli, bylo však 
ještě potřeba bezpečně přejít hlavní silnici u sokolovny 

směrem k fotbalovému hřišti. Na přecházení přes hlavní 
silnici dozorovala poslední hlídka. Na tomto stanovišti 
děti dostaly mapu Přerova a okolí, Cyklotoulky Moštěn-
kou a brožurku ohledně třídění odpadů. Pak už je čekal 
opravdu samotný závěr letošní Pohádkové cesty, kde 
děti dostaly za odměnu balíček dobrot a špekáček, kte-
rý si opekly na ohni. 

Myslím, že se tak i letošní oslava dětského dne nad-
míru vydařila. Po skončení Pohádkové cesty následo-
valo kácení máje, které bylo v letošním roce netradičně 
ve stylu trilogie Slunce, seno.....

Simona Prečanová
TJ Sokol Vlkoš
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 Spolecenská rubrikaˇ

Božena Nevrlová   94 let
Františka Zahradníková  91 let
Marie Molčíková   91 let
Anežka Vávrová    85 let
Jarmila Červinková   85 let

Našim jubilantům přejeme vše dobré, hodně zdraví, štěstí a Božího požehnání.

ˇ Naši jubilanti ve druhém ctvrtletí  2018

Prosíme zástupce místních spolků, sdružení, klubů a podnikatelů, aby na email: webvlkos@gmail.com 
posílali informace, které chtějí mít zveřejněny na internetových stránkách obce 

(např. kontakt, fotografi e, popis činnosti, případně plán akcí apod.).

Jménem redakční rady Vás prosím, abyste články, příspěvky, informace, vč. fotografi í, které budete 
chtít otisknout ve Vlkošském zpravodaji, zasílali průběžně, v průběhu celého roku 

na e-mail ZPRAVODAJVLKOS@SEZNAM.CZ

 Děkuji Simona Prečanová

Prosíme zástupce místních spolků, sdružení, klubů a podnikatelů, aby na email: webvlkos@gmail.com Prosíme zástupce místních spolků, sdružení, klubů a podnikatelů, aby na email: webvlkos@gmail.com 
posílali informace, které chtějí mít zveřejněny na internetových stránkách obce posílali informace, které chtějí mít zveřejněny na internetových stránkách obce 

(např. kontakt, fotografi e, popis činnosti, případně plán akcí apod.).(např. kontakt, fotografi e, popis činnosti, případně plán akcí apod.).

Jménem redakční rady Vás prosím, abyste články, příspěvky, informace, vč. fotografi í, které budete Jménem redakční rady Vás prosím, abyste články, příspěvky, informace, vč. fotografi í, které budete 
chtít otisknout ve Vlkošském zpravodaji, zasílali průběžně, v průběhu celého roku chtít otisknout ve Vlkošském zpravodaji, zasílali průběžně, v průběhu celého roku 

na e-mail ZPRAVODAJVLKOS@SEZNAM.CZna e-mail ZPRAVODAJVLKOS@SEZNAM.CZ

 Děkuji Simona Prečanová Děkuji Simona Prečanová

DS Vlkoš sobě – pozvání 
na premiéru divadla

Pokud jste manžel a máte dvě manželky a ne-
dodržíte přesný časový harmonogram, máte hodně 
co vysvětlovat. A pokud vám s tím vysvětlováním 
pomáhá poněkud neohrabaný kamarád z 1. patra, je 
o zábavu postaráno. Aneb 1 manžel + 2 manželky 
+ 2 detektivové + „přihřátý“ módní návrhář = skvě-
lá komedie plná nečekaných zvratů.

Přijďte se podívat, jak tato zápletka komedie 
1+1=3 (jedna + jedna = tři) dopadne. Srdečně Vás 
zveme na premiéru tohoto představení, a to 22. 
a  23. září 2018 do Vlkoše, 6. října do Beňova 
a nebo 7. října do Přestavlk. Těšíme se na Vás.

Ludmila Tomancová
TJ Sokol - DS Vlkoš sobě
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 Vlkosský sportˇ
Župní sokolské atletické 

závody
První květnovou neděli pořádala Sokolská župa 

Přerov tradiční atletické závody. Naše tělocvičná jedno-
ta měla na těchto závodech velmi silné zastoupení. Do 
Přerova na stadion Spartaku jelo celkem 29 závodníků. 
Na letošní přebory se zejména děti v Sokole velmi dob-
ře připravovaly pod vedením cvičitelek v čele s Rena-
tou Kroupovou. Děti trénovaly běh, hod a letos popr-

vé také skok do dálky na novém pískovém doskočišti. 
A jejich snažení se vyplatilo. Ve všech kategoriích, ve 
kterých jsme měli zastoupení, jsme si odnesli medaile. 
Na stupních vítězů letos stáli tito závodníci: Kategorie 
předškolních dětí ročník 2012 a mladší - 1. místo v dív-

kách obsadila Nela Valdová a v chlapcích 2. místo Jan 
Sotorník. V mladších žácích byl na 1. místě Jiří Langer 
a na 3. místě Tobiáš Kroupa. Mezi mladšími žákyněmi 
byla na 1. místě Ema Kroupová a na 2. místě Emma 
Fryčová. Na 3. místě mezi stararšími žáky se umístil 
František Sládeček. V kategorii starších žákyň se na 
1. místě umístila Kristýna Tomšů. Další 1. místo obsadi-
la Kateřina Ivanová mezi ženami. Velké zastoupení jsme 
měli v kategorii mužů, a sice celkem 6 závodníků. Z nich 
1. místo získal Martin Tomanec a 3. místo Tomáš Langer.  
Také závodníci, kteří nestáli na stupních vítězů, podali 
velmi dobré výkony. 

Za tuto vzornou reprezentaci naší Tělocvičné jednoty 
patří všem závodníkům velké poděkování.  

Iva Stískalová, TJ Sokol Vlkoš


Fotbal muži

 Mužstvo mužů odehrálo v sobotu 9. června po-
slední mistrovské utkání sezóny 2017/2018. Vyhráli jsme 
v Tovačově 3:1 a celkově skončili v tabulce na 2. místě. 
Pouhé 4 body nás dělily od postupu do vyšší soutěže. 
Samozřejmě, že cítíme jisté zklamání. Chybělo opravdu 
málo. Potěšujícím faktem je ale především herní před-
stavení našeho týmu. Útočně laděné mužstvo dokáza-
lo nasázet svým soupeřům celkem 58 gólů. Především 
v domácích zápasech jsme fanouškům dělali radost. Ne-
prohráli jsme jediný zápas a pouze na podzim jsme ztra-
tili body za 2 remízy. 

Na jaře jsme dokázali všechny domácí zápasy vyhrát. 
Získali jsme respekt ostatních týmů i fanoušků. Úspěch 
(zvláště ve sportu) je relativní věc. Je nezbytné potvr-
dit i v následující sezóně, že se nejednalo o náhodu. Po-
kusíme se v následujícím ročníku navázat na výsledky 

z jarní části soutěže a budeme opět myslet na nejvyšší 
cíle.

Dovolil bych si zde zmínit, že náš tým je tvořen vý-
hradně z vlastních hráčů TJ Sokol Vlkoš. Tento fakt je 
bezesporu zárukou, že pánové odevzdají na hřišti vždy 
maximum. Reprezentují vlastní obec a radost z každé-
ho vstřeleného gólu je intenzivnější nejen pro hráče, ale 
i pro fanoušky, kteří v nemalém počtu na zápasy pravi-
delně přichází, za což jim patří náš velký dík. Nemohu 
zde zapomenout poděkovat Obci Vlkoš, která nám vy-
tvořila perfektní zázemí a v porovnání s ostatními   are-
ály patří naše hřiště mezi špičku v okrese.

Nakonec bych si Vás dovolil pozvat na poslední zápas 
sezóny, který odehrajeme v rámci fotbalového hodového 
odpoledne v sobotu 7. července proti  mužstvu Žalkovic. 
Těšíme se na Vaši tradiční hojnou návštěvu a věříme, že 
nám i v následující sezóně zachováte přízeň.

Dalibor Javorský
trenér 
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Župní soutěž sokolské 
všestrannosti 2018 - atletika
Sokol Přerov uspořádal 6. 5. 2018 na atletickém sta-

dionu Spartaku Přerov atletickou část soutěže všestran-
nosti. Ředitelem závodu byl Zbyňek Harašta, výsledky 
zpracovala Aneta Machalíková. Hlavní rozhodčí byla 
Milada Havlíčková, jednatelkou Marcela Zapletalová. 
Pravidla byla objasněna ve vydaných propozicích. Zá-
vodilo se ve dvanácti věkových kategoriích. Bylo kla-
sifi kováno 86 závodníků a závodnic. Počet proti loňsku 
mírně klesl, což bylo způsobeno jednak velmi nevhod-
ným počasím, zabraňujícím trénink mimo tělocvičnu, 
a nácvikem skladeb na letošní všesokolský slet. Účastní-
ci byli ze šesti jednot, které uvádím  zkratkami: Beňov- 
Be (8), Hranice - Hr (7), Lipník - Li (11), Přerov - Pr (28), 
Veselíčko - Ve (3), Vlkoš - Vl (29). Tato publikační verze 
předkládá každé kategorii jen tři nejlepší. 

Předškolní dívky (10) (2012 a ml.) 1. Vl, Valdová Nela 
2. Vl, Kutálková Barbora 3. Pr, Kubíková Kateřina 

Předškolní hoši (14) (2012 a ml.) 1. Pr, Tomaník Jan 2. 
Vl, Sotorník Jan 3. Pr, Stoklásek Mikuláš 

Žáci 1 (9) (2009-2011) 1. Vl, Langer Jiří 2. Pr, Skře-
ček Pavel 3. Vl, Kroupa Tobiáš 

Žákyně 1 (12) (2009-2011) 1. Li, Tomková Alice 2. Li, 
Hradilová Klára 3. Hr, Sýkorová Anna 

Žáci 2 (4) (2007-2008) 1. Pr, Dostál Sebastián 2. Pr, 
Harašta Matěj 3. Vl, Sládeček František 

Žákyně 2 (8) (2007-2008) 1. Vl, Kroupová Ema 2. Vl, 
Fryčová Emma 3. Pr, Gájová Marie 

Žáci 3 (6) (2005-2006) 1. Pr, Krejčíř Mikuláš 2. Pr, 
Polívka Jan 3. Pr, Jiránek David 

Žákyně 3 (7) (2005-2006) 1. Li, Štěpánová Barbora 2. 
Hr, Spilková Veronika 3. Pr, Zapletalová Bára 

Žáci 4 (3) (2003-2004) 1. Pr, Harašta Jakub 2. Pr, 
Steigerwald Alexandr 3. Hr, Spilka Miroslav 

Žákyně 4 (2) (2003-2004) 1.Vl, Tomšů Kristýna 2. 
Be, Svobodová Valentýna 

Muži (9) (1999 a st.) 1. Vl, Tomanec Martin 2. Pr, 
Harašta Zbyněk 3. Vl, Langer Tomáš 

Ženy (2) (1999 a st.) 1. Vl, Ivanová Kateřina 2. Hr, 
Spilková Martina 

Milan Geryk
TJ Sokol Přerov


Fotbalová přípravka se nám 

rozrůstá
 Naši nejmenší fotbalisté mají za sebou ukončenou 

další sezónu. Opět nám dělali všem radost a odehrá-
li spoustu povedených zápasů.  V každém zápase jsme 
mohli sledovat jejich odhodlání prodat vše, co se naučili 

na tréninku. Je na místě vyzdvihnout konkrétně všech-
ny, kteří se zapojili do zápasů.

Alda Zavadil, Mates Kubiš, Jirka Nekula, Peťa Sobek, 
Tom Ludvík, Danek Křepelka, Emča Kroupová, Eliška 
Hostášková, Tobik Kroupa, Fanda Sládeček, Mates Ne-
bojsa, Víťa Langer a Jirka Langer. Tito všichni jsou naši 
malí hrdinové. Za nás trenéry jim děkujeme především za 
ukázkový přístup v návštěvě tréninků. Holky a kluci před-
vedli progres ve svých výkonech a myslím si, že na ně mů-
žeme být náležitě  pyšní. Děkujeme rodičům i fanouškům 
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Volejbalový turnaj 
v Troubkách

V sobotu 9. června se zúčastnil volejbalový oddíl 
TJ Sokol Vlkoš Turnaje letního slunovratu v Troubkách. 
Turnaje se zúčastnilo celkem 
8 družstev a to jak z blízkého 
okolí, tak i družstva vzdále-
nější.

Byla to tato volejbalová 
smíšená družstva – Ostrava, 
Přerov, Tovačov, Troubky, 
Zábeštní Lhota, Želatovice, 
Věrovany a Vlkoš. Hrálo se 
na 2 základní skupiny s tím, 
že první dva týmy z každé 
skupiny pokračovaly do boje 
o fi nále. Vlkošskému volejba-
lovému týmu se dařilo a vy-
bojoval krásné třetí místo. 

Atmosféra v Troubkách 
byla velmi pohodová, počasí 
přálo, a protože se nikomu ne-

chtělo domů, pokračovalo se v přátelských zápasech. Byl 
to opravdu hezky strávený sportovní den. 

Simona Prečanová
TJ Sokol Vlkoš, Volejbalový oddíl

Zpráva ze stolního tenisu
Sezonu 2017/18 jsme zdárně zakončili a snad i čest-

ně hájili náš oddíl stolního tenisu TJ Sokol Vlkoš. Všech 
8 hráčů se rovnoměrně zapojilo do hry po celou sezonu, 

kterou jsme zakončili na sedmém místě. Pravda, na stup-
ně vítězů to ještě stále není, ale nezoufáme a věříme, že 
se to třeba někdy podaří. 

V neděli 3. června jsme uspořádali menší cyklový-
let nejen pro členy oddílu. Cyklostezka podél Moravy, 

tzv. Baťův kanál je opravdu pěkný zážitek, 
který všem vřele doporučujeme. Dojeli 
jsme až ke Štěrkovišti do Otrokovic, kdy 
po příjemném občerstvení následovala ces-
ta zpátky do Vlkoše.

Na závěr bych chtěl ještě touto formou po-
děkovat všem, kdo se starají a podporují spor-
tování v naší obci, neboť jak se praví „Ve zdra-
vém těle, zdravý duch“.

Vít Prečan
TJ Sokol - Oddíl stolního tenisu





za nemalé návštěvy na domácích i venkovních zápasech. 
Je nanejvýš skvělé, že od nové sezóny budeme mít v soutěži 
přípravek 2 týmy. Kromě starší přípravky jsme přihlásili také 
mladší přípravku. Pod vedením trenérů Jaroslava Pisky, Pet-
ra Sobka, Zdenka Kuči a Jardy Hostáška probíhá již půl roku 
intenzivní příprava v podobě dvoufázových tréninků s našimi 
nejmenšími fotbalisty. Pravidelně každou středu a pátek od 
16:30 trénují. Tímto vyzýváme i ostatní rodiče a prarodiče, 

aby nenechali své ratolesti sedět doma a přivedli je na tré-
nink. Věříme, že je bude pohyb na našem hezkém hřišti bavit 
a stanou se dalšími členy fotbalistů TJ Sokol Vlkoš.

Závěrem bychom si Vás dovolili pozvat na miniturnaj, 
který se uskuteční na hody v sobotu 7. července. Můžete se 
těšit na souboj hráčů z Beňova, Přerova a samozřejmě Vlko-
še. Přejeme Vám hezké prázdniny.

Vít Kroupa a Tomáš Langer, trenéři
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Historická víte, že….. 
40 let od svěcení varhan 
Při opravě kostela v letech 1969 – 1973 byly tehdejší 

varhany z roku 1913 demontovány, ale k jejich opětovné 
instalaci nedošlo z důvodu jejich nevyhovujícího stavu. 
V roce 1974 se tedy začaly shánět fi nanční prostředky 
na nové varhany, které byly dodány do kostela v roce 
1978. V lednu roku 1978 proběhla instalace varhan 
a dne 3. 2. 1978 jejich kolaudace za přítomnosti ko-
laudátora Antonína Schindlera z Olomouce. Slavnostní 
svěcení varhan proběhlo dne 16. 4. 1978 za přítomnosti 
Mons. Josefa Vrany a dalších kněží z okolí. 

Varhany vyrobila varhanářská fi rma Rieger-Kloss 
z Krnova, která byla jednou z největší fi rem zabývajících 
se výrobou varhan v naší zemi. Jde o menší až středně 
velké varhany, jejichž koncepce se alespoň vzdáleně sna-
ží přiblížit zásadám stavby varhan v době baroka, které 
dnes považujeme za zlatý věk varhan. Nynější varhany 
mají celkem 1068 píšťal a jsou velmi kvalitním hudeb-
ním nástrojem. 

Mons. ThDr. Vojtěch Tkadlčík v naší farnosti
Před 50 lety odešel z Vlkoše Dr. Vojtěch Tkadlčík, 

který do naší farnosti přišel v roce 1967. Po obnovení 
Římskokatolické Cyrilometodějské bohoslovecké fa-
kultě v Praze se sídlem v Litoměřicích se stal odbor-
ným asistentem pro obor křesťanská fi losofi e v pobočce 
v Olomouci. Po zrušení této pobočky se stal dómským 

vikářem u sv. Václava a úředníkem kapitulní konsistoře. 
Poté působil v pohraničních farnostech. Dne 1. 10. 1990 
se stal prvním děkanem obnovení Cyrilometodějské teo-
logické fakulty Univerzity Palackého v Olomouci. 

70 let od kněžského svěcení P. Vavřince Mitáčka 
P. Mitáček, rodák z Hluku, byl na kněze vysvěcen 

29. 6. 1948 v katedrále sv. Václava v Olomouci a dne 
4. 7. 1948 (na svátek sv. Prokopa) sloužil primiční mši 
svatou ve svém rodném Hluku. Primiční mše se tehdy 
zúčastnilo mnoho lidí z obce a dalekého okolí. Kromě 
toho bylo přítomno 26 děvčat v pentlení a více než 
200 v kroji ve věnečkách. Samozřejmě nechyběli také 
chlapci v krojích. 

20 let od úmrtí P. Vavřince Mitáčka 
Dne 14. října 1998 se obcí v dopoledních hodinách 

rozezněl zvon, který oznamoval, že zemřel místní du-
chovní správce P. Vavřinec Mitáček ve věku 78 let. Po-
hřeb P. Mitáčka se konal dne 20. října v místním kostele 
za přítomnosti mnoha kněží i ze vzdálenějších farností. 
Mši vedl Mons. Jan Graubner a kromě zmíněných kně-
ží se jí zúčastnilo velké množství farníků jak místních, 
tak předcházejícího působiště pana faráře a rodné obce 
Hluk.  Po zádušní mši byly ostatky P. Mitáčka ulože-
ny do místního kněžského hrobu, tak jak si to přál, aby 
mohl zůstat blízko svým farníkům. 

Markéta Červinková
Zdroj: Kronika farnosti Vlkoš, Dějiny Vlkošských var-

han, Farnost Přerov – Dějiny kostela sv. Marie Magdaleny

Cyklisté mají v areálu 
fotbalového hřiště své parkoviště

Výbor fotbalového oddílu T.J. Sokol Vlkoš vypra-
coval návrh, a poté zajistil realizaci stavební úpravy  
nevyužitého prostranství v blízkosti hlavního vstupu 

na fotbalové hřiště. Záměr vycházel z toho, že většina 
sportující veřejnosti, ale také návštěvníků, přijíždí k fot-
balovému areálu na jízdním kole.

Navržené stavební úpravy tak nezahrnovaly jen opra-
vu povrchu chodníku, ale také vybudování zázemí pro 
cyklisty. Obec podpořila tento návrh provedením zem-
ních přípravných prací a zajištěním materiálu.

Vlastní realizace díla byla ovšem „již v režii“ samot-
ných fotbalistů. Za aktivní pomoci rodičů mladší pří-
pravky a svých příznivců provedli všechny dlaždic-
ké, zednické a zámečnické práce zdarma, bez nároku 
na odměnu. 

I když se pracovalo jen v odpoledních hodinách, tak 
všechny práce byly dokončeny za deset dnů. Opravený 
přístupový chodník k objektu šaten nově doplňuje zpev-
něná plocha se stojany pro 32 jízdních kol, která je z části 
kryta dřevěným přístřeškem.

Všem dobrovolníkům za pomoc děkujeme.

Petr Sobek, TJ Sokol Vlkoš
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Kalendář pro Světlušku 2019

V rubrice našeho Vlkošského zpravodaje - Žijeme 
ve Vlkoši vždy dáváme prostor příspěvkům o zajímavých 
věcech z naší obce, příspěvky občanů a dětí o tom, co se 
jim v naší obci líbí či nelíbí, co by chtěli změnit, o zajíma-
vých osobnostech apod. Myslím, že velmi vhodně do této 
rubriky zapadá i tento článek o tom, že občan naší obce 
– fotograf Jaroslav Blaťák, se aktivně zúčastnil velmi za-
jímavého charitativního projektu a tvorby – reprodukce 
obrazů kalendáře pro Světlušku 2019. 

Umělecké kalendáře pro Světlušku vychází již víc jak 
deset let. Kalendář Ivany Pavlišové bude celkově jedenác-

tý. Autory kalendáře jsou vždy přední čeští výtvarníci, 
v minulosti např. Jiří Trnka, Josef Čapek, Oldřich Jelen 
a další. Reprodukce obrazů poskytují výtvarníci vždy 
bez nároku na honorář. Výtěžek z prodeje kalendáře se 
převádí na konto nadačního fondu Světluška.

Světluška je dlouhodobý projekt Nadačního fondu 
Českého rozhlasu, který pomáhá těžce zrakově postiže-
ným dětem a dospělým. Generálním partnerem kalen-
dáře, který zajišťuje výrobu, propagaci a distribuci, je 
společnost Model Obaly, největší výrobce lepenkových 
obalů v ČR. Vydavatelem kalendáře je brněnská agentura 
Antipol Brno CZ, která zabezpečuje celkovou koordinaci 
nad projektem a jeho prodej.

Kalendáře se staly po dobu své existence vyhledávaným 
sběratelským artiklem a můžete je  zakoupit u vybraných 
knihkupců a galerií. Více informací o kalendáři a o jeho 
prodeji získáte na webových stránkách www.projektypo-
mahaji.cz. Pokud máte chuť pomáhat, můžete spojit pří-

jemné s užitečným. Můžete si udělat radost zakoupením 
krásného kalendáře ať již pro sebe, či jako první vánoční 
dárek pro někoho blízkého, ocenit tak tvorbu paní Ivany 
Pavlišové a našeho občana Jaroslava Blaťáka, ale přede-
vším podpořit těžce zrakově postižené děti a dospělé.

Přílohou tohoto článku je „malá“ ochutnávka – re-
produkcí Jaroslava Blaťáka (se souhlasem paní Ivany 
Pavlišové). Věřím, že Vás jistě naláká ke koupi kalen-
dáře a zahřeje Vás u srdíčka, že jste jeho koupí udělali 
radost a pomohli potřebným. Na pana Blaťáka můžeme 
být právem hrdí.

Simona Prečanová



Strana 27

Číslo 2      Vlkošský zpravodaj              Červen 2018

Atletické závody Přerov  6. 5. 2018 Atletické závody Přerov 6. 5. 2018

Setkání s otcem Sulowskim 12. 5. 2018

Den matek 19. 5. 2018

Zápas starší přípravky 27. 5. 2018

Trénink mladší přípravky 18. 5. 2018

Den matek 19. 5. 2018

SZUŠ D-Music 31. 5. 2018
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Pohádková cesta 2. 6. 2018 Pohádková cesta - Bílá paní s pomocníky 2. 6. 2018

Pohádková cesta - společná fotka 2. 6. 2018

Pohádková cesta 2. 6. 2018

Fotbalisti - muži Vlkoš A, červen 2018

Pohádková cesta - víly 2. 6. 2018

Cyklovýlet oddílu stolního tenisu 3. 6. 2018

Fotbalová přípravka, červen 2018


